

TALSMANDENS GRUPPE  
SPRECHERGRUPPE  
SPOKESMAN'S GROUP  
GROUPE DU PORTE-PAROLE  
GRUPPO DEL PORTAVOCE  
BUREAU VAN DE WOORDVOERDER

INFORMATION  
INFORMATORISCHE AUFEICHNUNG  
INFORMATION MEMO

NOTE D'INFORMATION  
NOTA D'INFORMAZIONE  
TER DOCUMENTIE

Brussels, December 1976

COMMERCIAL AGENTS

The Commission has adopted a proposal for a Council Directive to coordinate the laws of the Member States relating to commercial agents<sup>1</sup>, and has sent it to the Council. The proposal covers self-employed intermediaries - of whom there are some 800 000 at present within the Community - who negotiate commercial transactions in the name of and on behalf of another party known as a principal.

The importance of this proposal lies in the not insignificant role played by the commercial agent in the interpenetration of markets. He may, for instance, be the representative in one Member State for a product manufactured in another Member State. This proposal supplements the Council Directive of 25 February 1964 concerning the attainment of freedom of establishment and freedom to provide services in respect of activities of intermediaries in commerce, industry and small craft industries<sup>2</sup>. Its purpose is to harmonize the provisions governing the relationship between the commercial agent and his principal. This will remove the legal disparities which are barriers to the exercise of the occupation within the Community. The proposal deals mainly with the conclusion and termination of contracts between commercial agents and principals and their rights and obligations.

Harmonization of these provisions will help to ensure equal conditions of competition, and will further social progress by providing a certain degree of legal protection for self-employed commercial agents in all the Member States: commercial agents are often in an inferior economic position vis-à-vis their principals. This can be seen, for instance, in the rules governing the agent's position in the event of his principal's becoming bankrupt.

Finally, it is hoped that this proposal for a Directive, which contains a balanced set of rules covering the major aspects of relations between commercial agents and their principals, will prove to be a useful instrument in the development of intra-Community trade and in social progress.

A further Directive will be introduced at a later date to harmonize the regulations and rules applicable to employed commercial representations which raise different problems connected with labour law.

<sup>1</sup>COM(76) 760

<sup>2</sup>OJ No 56, 4 April 1964, p. 869

TALSMANDENS GRUPPE  
SPRECHERGRUPPE  
SPOKESMAN'S GROUP  
GROUPE DU PORTE-PAROLE  
GRUPPO DEL PORTAVOCE  
BUREAU VAN DE WOORDVOERDER

INFORMATION  
INFORMATORISCHE AUFZEICHNUNG  
INFORMATION MEMO

NOTE D'INFORMATION  
NOTA D'INFORMAZIONE  
TER DOCUMENTIE

Bruxelles, décembre 1976

LES AGENTS COMMERCIAUX

La Commission a adopté et transmis au Conseil une proposition de directive de coordination des droits des Etats membres concernant les agents commerciaux (1). Il s'agit d'intermédiaires indépendants - il y en a actuellement environ 800.000 dans la Communauté - qui ont pour activité de négocier des opérations commerciales au nom et pour le compte d'une autre personne, dénommé commettant.

L'importance de cette proposition résulte du fait que les agents commerciaux jouent un rôle non négligeable dans l'interpénétration des marchés. Par exemple, ils peuvent avoir dans un Etat membre la représentation d'un produit fabriqué dans un autre Etat membre. La proposition complète une directive du Conseil du 25 février 1964 sur la réalisation de la liberté d'établissement et de la libre prestation des services pour les activités d'intermédiaires du commerce, de l'industrie et de l'artisanat (2). A cet effet, elle tend à rapprocher les dispositions qui règlent les rapports entre l'agent commercial et le commettant. Grâce à ce rapprochement seront éliminées les disparités juridiques qui constituent autant d'entraves à l'exercice de la profession à l'intérieur de la Communauté. La proposition de directive traite principalement de la conclusion et de la fin du contrat entre l'agent commercial et le commettant ainsi que de leurs droits et obligations.

Cette harmonisation contribue également à égaliser les conditions de concurrence. En outre, elle s'efforce de réaliser le progrès social en assurant dans tous les Etats membres un certain niveau de protection juridique des agents commerciaux indépendants. Dans bien des cas, en effet, ceux-ci se trouvent en état d'infériorité économique vis-à-vis du commettant. A titre d'exemple, on peut citer les règles concernant la situation de l'agent en cas de faillite du commettant.

En conclusion, il est permis d'espérer que cette proposition de directive, qui forme un ensemble équilibré de règles couvrant l'essentiel des rapports entre les agents commerciaux et leurs commettants, pourra compter comme un instrument utile au développement du commerce intracommunautaire et du progrès social.

Une directive ultérieure harmonisera le statut des représentants de commerce salariés, qui soulève des problèmes différents relatifs au droit du travail.

-----

(1) COM(76) 760

(2) J.O. n° 56 du 4 avril 1964, p. 869